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دولتمرداناهمیتبورسرانمیدانند!
آرمان

این روزنامه حامی دولت در واکنش به آگاه نبودن دولت یازدهم از اهمیت 
بورس نوشــت:  مدت هاست بازار بورس کشور دچار رکود است. شاخص هاي 
بورسي به 60 هزار واحد کاهش پیدا کرده و همچنان کم رمق و ناامید است. 
کم رمق بودن بازار بورس ناشــي از ناامیدي ســرمایه گذاران و ســهامداران 

بورسي است.
از سوي دیگر عدم چشم انداز روشن درباره آینده اقتصادي کشور موجب 
آن شــده است تا ریسك ســرمایه گذاري در بازار بورس هم بالا برود و نوعي 
بدبیني نسبت به اقتصاد ایران به وجود بیاید. مجموع این عوامل باعث شده 
تا پولي به آن تزریق نشود و این بازار همچنان کم رونق باشد و راکد بماند...

رونق گرفتن بازار سرمایه در گرو این است که اقتصاد کشور رو به رونق 
برود و از ســوي دیگر نقش این بازار هم در ایجاد رونق اقتصادي مورد توجه 
قرار گیرد و براي تحرك و اثرگذاري آن برنامه ریزی شده و سیاست گذاری هاي 

راهبردي تبیین و عملیاتي شود...
با این همه بازار بورس از منظر دولتمردان نقش تعیین کننده اي در اقتصاد 
کشور ندارد، زیرا که سازمان بورس نتوانسته این نقش اساسي و کارا را براي 
دولتمردان تبیین کند که پویایي در بازار سرمایه به ایجاد رونق و رشد اقتصادي 
دراز مدت و پایدار منجر مي شود. بنابراین اگر نقش اثر گذار بورس بر معادلات 
اقتصادي تبیین نشود و استراتژي رونق این بازار از سوي دولت تدوین نگردد، 

آینده بازار بورس کشور از وضعیت کنوني هم مبهم تر خواهد بود
وامخودروریپمیزند!

وطنامروز
وطن امروز درباره سردرگمی مردم در برابر وام خودرو گزارش داد:  بخشنامه 
نقد شدن چك خودروسازان به 5 بانك ابلاغ شده و بانك های صادرات، ملی، 
سپه و تجارت هر کدام 25 هزار خودرو و بانك پارسیان هم 10 هزار خودرو را 
تخصیص اعتبار می کنند. این ابلاغ در حالی صورت می گیرد که خودروسازان 
اعلام کرده بودند تاکنون بانك مرکزی با وجود گذشــت 10 روز از پایان این 

طرح هنوز یك فقره از چك ها را هم نقد نکرده است...
در همین حال گزارش های دریافتی نشان از آن دارد که این روزها مردم 
با مراجعه به نمایندگی ها پس از طرح پرســش دربــاره تحویل خودروهای 
ثبت نامــی با وام 25 میلیون تومانی، تنها با یك جمله از ســوی نمایندگان 
فروش روبه رو می شوند که »فعلا خبری نیست«. اکنون مردم مانده اند و طرحی 
که ســرانجام آن در هاله ای از ابهام قرار دارد. اکنون بانك مرکزی همچنان 
زیر بار 20 هزار دستگاه خودروی مازاد بر رقم اعلام شده نمی رود و بنابراین 
بلاتکلیفی همچنان وجود دارد. از سوی دیگر حال که بیش از 2 هفته از زمان 
اجرای طرح می گذرد، هیچ خبری از زمان تحویل خودروها نیســت. بر این 
اســاس قرار بود تحویل به صورت فوری باشد و خودروها هم در مدت زمان 
یك هفته تا یك ماه تحویل مردم شوند. بنابراین خودروسازان ترجیح داده اند 
همــان زمان حداکثری را انتخاب کنند و بعد هم برای تحویل خودروها، زیر 
قول و قرارشان بزنند. آنها اکنون می گویند که فعلا خبری از تحویل خودروها 
نیست بنابراین مشتریانی که ثبت نام کرده اند، باید صبر کنند تا بانك مرکزی 

تصمیم به تنزیل اسناد بگیرد.
سکوتوزارتکشاورزی

دربارهامحای۱۷۰۰تنسیبزمیني
جوان

این روزنامه با انتقاد از نابود کردن نزدیك به 2 تن ســیب زمینی در 
اســتان فارس نوشت: درحالي که امحاي هزار و 700 تن سیب زمیني در 
اســتان فارس به منظور تنظیم بازار در هفته هاي اخیر از سوي مسئولان 
وزارت جهادکشاورزي به تأیید رسیده است، اما این وزارتخانه از پاسخ به 
رسانه ها خودداري کرده و شفاف سازي را به زمان دیگري موکول مي کند.
این ماجرا که ابتدا در قالب یك شایعه در شبکه هاي اجتماعي منتشر 
شــده بود، روز گذشته با اظهارات برخي از نمایندگان مجلس و مسئولان 
مربوطه در جهادکشاورزي مهر تأیید خورد. اخیراً یك خبرگزاري به نقل 
از مســئولان جهاد کشاورزي استان فارس خبر داد، در شش ماه گذشته، 
در این اســتان براي تنظیم بازار، تعاون روستایي اقدام به امحاي بیش از 

هزار و 700 تن سیب زمیني کرده است.
چال کردن هزار و 700 تن سیب زمیني به خودي خود خبري عجیب 
و سؤال برانگیز است اما آنچه تعجب مان را تشدید مي کند، چرایي این اقدام 
مسئولان نیست بلکه چرایي دیده نشدن رنج مردماني است که شمارشان 
زیاد است و همه جا هم هستند، ولي به چشم مسئولان نمي آیند. هر چه 
مشکلات اقتصادي گریبان بسیاري از قشرهاي جامعه را گرفته و بسیاري 
از مردم در تأمین معیشت خانواده شان با سختي هاي زیادي مواجه هستند، 
گاه اخباري به گوشمان مي رسد که حکایت از فاصله زیاد میان مسئولان و 
مردم دارد؛ اخباري مثل امحاي مقادیر عظیمي سیب زمیني در یك استان!...
مســئولان به جاي گردن گرفتن ناتواني خود در تعیین نوع کشــت 
کشاورزان و تنظیم بازارِ محصولات کشاورزي پیش از شروع فصل کشت، 
به کمك بیت المال اشکالات بروز کرده را رفع و رجوع مي نمایند و از این 
بابت هیچ نگراني خاطري هم ندارند که اگر این گونه بود، دست کم وعده 
مي دادند این نقیصه بزرگ و هزینه آفرین را براي ســال هاي دیگر رفع و 

رجوع خواهند کرد.
همچنین اخبار رســیده از سایر اســتان ها نیز از دپوي سیب زمیني 
در انبار ها حکایت دارد، به طوري که در اســتان همدان هزار و 500 تن 
سیب زمیني روی دست تعاون روستایي مانده است، اما نکته قابل توجه این 
است که این محصول آب بر، هر ساله بدون برنامه مشخص تولید مي شود 
و علاوه براینکه آب زیادي مصرف مي شود در فصل پاییز و زمستان نیز به 
دلیل نبود امکانات تعاون روستایي براي نگهداري در سردخانه ها به طرق 
مختلف از بین رفته و فاســد مي شود، به طوري که در دولت نهم نیز این 
تجربه تولید ســیب زمیني مازاد تکرار شد، اما وزارت جهاد کشاورزي به 
جاي امحاي آن، ســیب زمیني هاي مازاد را در روستا هاي دور افتاده میان 

نیازمندان توزیع کرد.
دکتر شیخي اقتصاددان و استاد دانشگاه معتقد است که دولت یازدهم 
براي اینکه تجربــه دولت احمدي نژاد را تکرار نکند، به جاي توزیع میان 
نیازمندان و خانواده هاي تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیستي و... اقدام 
به امحاي آن کرد، با این تفاوت که این بار مسئولان تعاون روستایي هزار 
و 700 تن سیب زمیني را نه به دلیل فساد، بلکه به منظور تنظیم بازار این 
محصول و رشد قیمت ها امحا کردند که این اقدام نه تنها با سیاست هاي 
اقتصاد مقاومتي در تضاد است، بلکه نوعي اسراف را ترویج مي کند و 620 

میلیون تومان از پول بیت المال نیز در زیر خاك مدفون شده است....
موضع گیري و بهانه تراشي مسئولان وزارت جهاد کشاورزي در توجیه 
دفن ســیب زمیني تولیدي استان فارس قابل تأمل است. قاسمي، رئیس 
جهاد کشاورزي استان فارس در گفت و گو با »جوان«، از ارائه توضیح بیشتر 
در خصوص دلایل دفن این سیب زمیني ها خودداري کرد و افزود: منتظریم 
طرف مقابل اطلاعات خودرا در این زمینه اعلام کند و سپس ما در جهاد 

استان پاسخ خواهیم داد.

اقتصاددرآینهرسانهها

رئیسمرکزتوسعهتجارتالکترونیک:

مردم در خریدهای اینترنتی به »نماد اعتماد« دقت کنند

قیمت سکه و ارز )بهتومان(

ترحیم
بازگشت همه بسوی اوست

بــا اندوهــی فــراوان و غمــی جانگــداز درگذشــت مادری 
مهربــان و فداکار مرحومه خانم احترامالســادات
سیدصادق)توکلی(همسر مرحوم حاج علی توکلی 
را باطلاع بســتگان، دوســتان و آشــنایان گرامی و وفادار آن 

مرحومه بزرگوار میرسانیم.
مراســم ختم آن شــادروان روز جمعه 94/9/6 از ساعت 11 
لغایت 12/30 در مســجد نور واقــع در خیابان دکتر فاطمی، 

میدان جهاد )فاطمی( برگزار می گردد.
حضور دوســتان گرامی موجب شادی روح آن مرحومه خواهد 

گردید.
خانوادههایعزادار:سیدصادق-توکلی-توکلیخو-
سیدمحمدصادق-فصیحی-جوادیزاده-جمشید-
حاجیعبدالــه-جولایی-زمانی-حاجحســینی
-جعفــری-توتونچیان-وظیفهخواه-دانشــمند-
وهابیان-کبیری-کرمانی-علوی-سرهنگایزدی
-دکتراحمدیزاده-هاشمی-بخشایشپور-قربانی

-شیروانیوسایروابستگان.

قیمتبازارنوعسکه
906500سکه تمام طرح جدید
906000سکه تمام طرح قدیم

455000نیم سکه
244000ربع سکه

165000گرمی

92210هر گرم طلای 18 عیار
نوعارز

3600دلار
3842یورو
5440پوند

985درهم
1290لیر ترکیه

پیشبینــی برخــاف
ســخنگویدولتمبنیبر
زودی به ارز نــرخ که این
پاییــنمیآیدطیروزهای
اخیرروندقیمتدلاروسایر
ارزهــایپرطرفدارهمواره

صعودیبودهاست.
به گزارش خبرنگار ما دیروز 
هر دلار آمریــکا 3 هزار و 605 
تومان، هــر یورو 3 هزار و 842 
تومان و هر پوند انگلیس 5 هزار و 
440 تومان معامله شد که نسبت 
بــه اوایل هفته جاری به ترتیب 

30 تومان، 17 تومان و 10 تومان 
افزایش قیمت داشته است.

ایــن در حالــی اســت که 
ســخنگوی  نوبخت  محمدباقر 
دولت اواخر هفته گذشته مدعی 
شده بود با اقدامات بانك مرکزی 
قیمت دلار و سایر ارزها در بازار 
به زودی کاهــش می یابد، ولی 
واقعیت این روزها نشان داد که 
پیش بینی های سخنگو درست از 

آب درنیامده است.
قابــل ذکــر اســت دیروز 
همچنین هر قطعه ســکه تمام 

بهار آزادی طرح جدید 906هزار 
بازارهــای  در  تومــان  و 500 

غیررسمی معامله شد که نسبت 
بــه روز دوشــنبه هفته جاری 

4هزار تومــان افزایش قیمت را 
نشان می دهد.

بنابــر این گــزارش، دیروز 
همچنین هر قطعه ســکه تمام 
بهــار آزادی طــرح قدیم 906 
هزار تومان، نیم سکه 455 هزار 
تومان، ربع سکه 244 هزار تومان 
و ســکه گرمی 165 هزار تومان  
به فروش رســید که نسبت به 
روز دوشــنبه به ترتیب 4 هزار 
تومان، یك هزار تومان افزایش 
قیمت داشــته ولی ربع سکه و 
سکه گرمی رشد قیمت نداشتند.

گفتنی اســت برخی فعالان 
بــازار ســکه و ارز برخلاف نظر 
برخــی از موافقــان افزایــش 
قیمت ها، معتقدند: افزایش قیمت 
سکه و ارز حاصل اقدامات دولت 
است نه این که به دلیل نزدیك 
شدن به اربعین حسینی قیمت ها 
افزایش یافته باشــد، زیرا بازار 
ارز کلا در اختیار دولت اســت 
و دولت در ایــن زمینه رقیبی 
نــدارد، بنابراین اگــر اراده کند 
می تواند قیمت هــا را کاهش یا 

افزایش دهد.

برخافپیشبینیسخنگویدولت

دلار باز هم گران شد

ملی ســازمان رئیس
تغییــر ز ا اســتاندارد
از خودرو اســتانداردهای

سالآیندهخبرداد.
نیره پیروزبخت با بیان اینکه 
در حــال حاضر بــه دنبال به 
روزرسانی استانداردهای خودرو 
با اســتانداردهای اتحادیه اروپا 
هســتیم که اخیرا تغییر کرده 
اســت، اظهار امیــدواری کرد 
تا پایان ســال ایــن کار انجام 
می شــود، البته ما هم اکنون به 
خودروسازان اعلام کرده ایم که 
روز  به  خودرو  اســتانداردهای 

خواهد شد.
رئیس سازمان ملی استاندارد 
با تاکید بر اینکه هیچ ارفاقی با 
توجه به استانداردهای فعلی به 
هیچ خودرویی نداشته ایم، گفت: 
تا پایان ســال اســتانداردهای 
خودرو به روز می شود و از سال 
آینــده خودروســازان ملزم به 
اجرای استانداردهای جدید در 

خودروهای خود هستند.
پیروزبخــت در گفت وگــو 
با ایســنا، با بیــان اینکه برای 
واردات همه خودروها استاندارد 
رعایت شده است، اظهار کرد: هر 
خودرویی که برای واردات، مورد 
توافق ســازمان ملی استاندارد، 
سازمان حفاظت محیط زیست 
و  معــدن  صنعــت،  وزارت  و 
تجارت قرار گیرد، روی ســایت 
سازمان های استاندارد و توسعه 
تجارت قــرار می دهیم و تمام 
واردات باید طبق آن انجام شود.
وی با اشــاره بــه مخالفت 
اولیه با واردات یکی از مدل های 
بنز به کشــور ادامه داد: دلیل 
مخالفت اولیه این بوده که قبلا 
نمونه ای از این خودرو به کشور 
وارد نشــده است که ما بتوانیم 
براســاس آن تاییدیــه را صادر 
کنیم و قاعدتا چون اســتاندارد 
تایید نکرده اســت، پلیس هم 

اجازه شماره گذاری نمی دهد.
پیروزبخــت در پاســخ به 
ســؤالی درباره اینکه ســازمان 
برخی  زمینــه  در  اســتاندارد 
خودروها مثل پراید کوتاه آمده 
است، گفت: اصلا چنین چیزی 
نیست و تا زمانی که خودرویی 
با استاندارد انطباق داشته باشد 
مشکلی نخواهد داشت؛ هرچند 
که تاکنون استانداردهای خودرو 

تغییری نکرده است.

انجمنســازندگان عضو
تجهیــزاتصنعــتنفتاز
تولید کاتالیست بومیسازی
بنزیندرداخلکشــورخبر
دادوگفت:بزرگترینکارخانه
تولیدکاتالیزدرخاورمیانهتا
سالآیندهاحداثخواهدشد.

بــه گــزارش فــارس، میثم 
خادمیان با اشــاره بــه تولید 10 
نــوع کاتالیز پرمصرف در کشــور 
گفت: خوشــبختانه توانستیم دو 
گروه کاتالیســت هم رســوبی و 
نیاز برای تولید  کاتالیزهای مورد 
بنزیــن و فرآورده هــای نفتی را 

بومی سازی کنیم.
این عضو انجمن ســازندگان 
تجهیــزات صنعت نفت با اشــاره 
به تولید نیمه صنعتی کاتالیزهای 
FCC و RFCC گفت: در حال 
حاضر توانستیم تولید این کاتالیزها 
را در هر ساعت5 کیلو انجام دهیم 
و قصد داریم در سال آینده واحد 
20 هــزار تنی ایــن کاتالیزها را 

راه اندازی کنیم.
این مقام مســئول با اشاره به 
آمریکا، روســیه، آلمــان، هند و 
فرانسه که تولیدکنندگان این نوع 
کاتالیز بوده اند، خاطرنشان کرد: این 
کشورها به هیچ عنوان دانش فنی 
این کاتالیز را به ایران نمی دهند تا 
تولیدات انواع فرآورده های نفتی را 
با استانداردهای روز دنیا در انحصار 

خودشان داشته باشند.
وی گفت: پس از تحریم هایی 
که علیه ایران اعمال شد، ایران تنها 
از کشور چین کاتالیزهای مورد نیاز 

خود را وارد می کرد.
خادمیان تصریح کرد: نیاز ایران 
در خصــوص کاتالیزهــا 15 هزار 
تن در ســال است که با راه اندازی 
بزرگترین واحد تولیدکننده کاتالیز 
در خاورمیانــه علاوه بر اینکه نیاز 
داخــل را برطــرف خواهیم کرد 
بازار  بــه  می توانیــم نیم نگاهی 

صادراتی داشته باشیم.
این عضو انجمن ســازندگان 
تجهیزات صنعت نفت با اشاره به 
هزینه 70 میلیــارد تومانی برای 
راه اندازی ایــن کارخانه 20 هزار 
تنی کاتالیز گفت: این کارخانه تنها 
کارخانه تولید کاتالیز در ایران است 
که قصد ورود به بازارهای جهانی 

را نیز دارد.

روســیه رئیسجمهور
خواستارامضایپیمانپولی

دوجانبهباایرانشد.
بــه گــزارش اســپوتنیك، 
رئیس جمهــور روســیه پس از 
برگــزاری اجلاس کشــورهای 
صادرکننــده گاز در تهــران در 
کنفرانس مطبوعاتی اعلام کرد: 
برنامه ریزی  حال  در  »روســیه 
برای گســترش حجم تجارت با 
تهران و استفاده از پول های ملی 
در پرداخت های دوجانبه است«.

کشور روسیه در استفاده از 
پول های ملی به جــای دلار در 
تجارت یا پیمان پولی دوجانبه در 
سال های اخیر پیشتاز بوده است. 
این کشور تاکنون با کشورهای 
متعــددی از جمله ترکیه، هند، 
چین، مالــزی، اندونزی، ویتنام، 
آرژانتین، آذربایجان و کشورهای 
CIS چنیــن مراوداتی را آغاز 

کرده است.
شدید  تحریم های  علی رغم 
بین المللی در ســال های اخیر، 
بانــك مرکزی ایــران، هیچ گاه 
اراده ای نداشت که مسیر سنتی 
خود را تغییر دهد و مانند بانك 
مرکزی روسیه برخورد فعالانه با 
تحریم های بانکی داشــته باشد. 
نظر بانك مرکزی ایران همواره 
این بود که دیگر کشــورها با ما 
وارد چنین تبادلاتی نمی شوند و 
ما قادر نیستیم با هیچ کشوری 
پیمان پولی دوجانبه امضاء کنیم.
حال باید منتظر باشــیم و 
ببینیم که آیا این درخواست آقای 
پوتین، قفل مقاومت آهنین بانك 
مرکزی ایران در برابر استفاده از 
پیمان های پولی به جای دلار را 
خواهد گشود؟ آیا ریال ایران هم 
در مراودات بانکــی در منطقه، 
سهمی خواهد داشت یا همچنان 

بهانه دیگری مطرح می شود؟!

کشاورزی کمیسیون رئیس
معدوم اسامی، مجلسشورای
کردنهزارو۷۰۰تنسیبزمینی

راکارنادرستیدانست.
عباس رجایی در نشست شورای 
گفت وگــو گفت: معتقدم اگر فرایند 
واردات در کشــور در زمینه عرضه 
برنج وجود دارد، باید طوری هدایت 
شود که تولید داخلی آسیب نبیند، 

زیرا به نفع کشور تمام خواهد شد.
وی افزود: سرانه مصرف برنج در 
ایران متعادل نیست و نیازمند اصلاح 
ساختاری است. با این همه در موعد 
افزایش مصرف برنج از بازار حمایت 

خواهیم کرد.
رئیس کمیســیون کشــاورزی 
بــا بیان اینکه نیاز بــه واردات برنج 
ایران حــدود 500 تا 700 هزار تن 
در ســال است، عنوان کرد: در مورد 
معدوم کردن ســیب زمینی در یکی 
از استان های کشــور معتقدیم که 
کج ســلیقگی در این زمینه صورت 
گرفته و می توانســت مورد مصرف 

دام قرار بگیرد.
وی ادامــه داد: وقوع این اتفاق 
به دلیل کشت بهاره سیب زمینی و 
نگرانی از فســاد آن و از سوی دیگر 
جدای از در نظر گرفتن سهمیه 10 
درصــدی کمیته امداد امام خمینی 
به منظور حمایت از تولید کننده این 
نگرانی وجود داشته که به طور فله ای 
در بازار عرضه نشود، برهمین اساس 
پارادوکســی برای تصمیم گیران رخ 
داده است که از نظر این کمیسیون 
معدوم کردن سیب زمینی کار درستی 

نبوده است.
رجایی با اشــاره به یارانه دولت 
برای تولید ســیب زمینی در کشور 
عنوان کرد: با وجود ســپری شدن 
دو سال از تعیین یارانه 150 تومانی 
برای هر کیلو ســیب زمینی از سوی 
دولت اما هنوز این یارانه به کشاورزان 
پرداخت نشده و صادرات این محصول 
نیز به درســتی انجام نشده است. از 
ایــن رو بــرای حمایــت از تولید و 
صنعت کشــاورزی بایــد در زمینه 

سیاست گذاری ها تجدیدنظر شود.

پیشنهاد پوتین
 برای امضای

 پیمان پولی دوجانبه
 با ایران

رئیسکمیسیون
کشاورزیمجلس:

معدوم کردن 
1700 تن 
سیب زمینی
اشتباه بود

پیروزبخت:
استانداردهای 

خودرو از 
سال آینده

 تغییر می کند

عضوانجمنسازندگان
تجهیزاتصنعتنفت:
کاتالیست تولید 
بنزین در ایران 
بــورستهــرانکــهازبومی سازی شد

چهارشــنبههفتهگذشتهدر
کانال62هزارواحدگیرافتاده،
دوروزگذشــتهراهمبدون
توجهبهوعدهلغوتحریمهابا
پشتسر کل کاهششاخص

گذاشت.
در همین رابطه رسانه دولتی 
ایســنا گزارش داد، بورس تهران 
در ادامــه رکود مــدت دار خود و 
افت قیمت هــا همچنان در کانال 
62 هــزار واحد حرکت کرده و در 
ناامیدی و بی خبری روزهای خود 

را سپری می کند. 
این در حالی است که علی رغم 
در پیش رو بــودن لغو تحریم ها، 

این  به  بورس تهــران واکنشــی 
موضوع نشــان نــداده و همچنان 
در مســیر نزولی و یا نوسان های 
محدود و زودگذر حرکت می کند. 
البته نزدیك شــدن به زمان ارائه 
بودجه ســال آینــده و همچنین 
انتخابات پیــش روی مجلس در 
ادامه فضای انتظاری بازار سرمایه 
و روند محتاطانه آن موثر اســت، 
زیرا بسیاری از سهامداران در انتظار 
تصمیمات دولت در بودجه ســال 

آینده هستند. 
از ســوی دیگر از آنجایی که 
لغو تحریم ها و ورود سرمایه گذاران 
خارجــی تاثیــرات بلندمدتی در 
وضعیــت بنگاه هــای اقتصادی و 

صنایع بورسی می گذارد، سهامداران 
فعلا ترجیح می دهند تا به اخبار این 
حوزه واکنشی از خود نشان ندهند 
و بیشتر منتظر تصمیمات اقتصادی 

دولت باشند. 

این روند باعث شده است تا در 
بازار دیروز هم اکثر شرکتها با افت 
قیمت مواجه شــده و شرکتهای 
تاپیکو، نفت و گاز پارسیان، غدیر، 
بانك صادرات، پتروشیمی پردیس 

و گل گهر بیشترین تاثیر منفی را 
در شــاخص بورس و رسیدن آن 
بــه کانال 62 هزار و 720 واحدی 
داشته باشند. این در حالی است که 
فارس،  شرکتهای هلدینگ خلیج 
فولاد مبارکه و پالایشگاه اصفهان از 
شرکتهایی بودند که با رشد قیمت 
مانع از ریزش بیشتر شاخص شدند. 
در بازار روز گذشته که با افت 
78 واحدی شاخص به پایان رسید 
در مجمــوع 546 میلیون ســهم 
بــه ارزش 136 میلیارد تومان داد 
و ستد شــد و ارزش بازار سرمایه 
در همــان عدد 271 هزار میلیارد 

تومان ایستاد.
گفتنی اســت پیــش از این و 

بویژه در هفته های منتهی به اعلام 
توافق هسته ای در تیرماه امسال، 
رسانه های همسو با دولت روحانی، 
یکصدا از گشایش عظیم در اقتصاد 
پساتحریم ســخن می گفتند ولی 
بلافاصلــه از فــردای توافق ورق 
برگشــت و از آن روز تاکنون بازار 
ســرمایه روز خوش به خود ندیده 
است! به گفته متخصصان بورس، 
عملکرد دولــت و توجه نکردن به 
تولید داخل و پشت گوش انداختن 
سیاست های اقتصاد مقاومتی، علت 
اصلی این ریزش های بورس بوده و 
در این شرایط نباید انتظار داشت 
صرفا با وعده لغــو تحریم ها بازار 

سرمایه رونق بگیرد.

ریزش بورس، بی اعتنا به وعده لغو تحریم ها ادامه دار شد

خبرها که شــرایطی در
ازتعویقزمــاناجرایطرح
خریداعتبــاریکالاحکایت
مرکزی بانک قائممقام دارد،
درواکنشبهسؤالخبرنگاران
دربارهاینموضوعسکوتکرد!

بــه گــزارش فارس، شــب 
سه شــنبه پس از اتمام جلســه 
شــورای گفت وگــوی دولــت و 
بخش خصوصی بــا حضور وزیر 
بازرگانی،  اتــاق  اقتصاد و رئیس 
کمیجانی قائم مقام بانك مرکزی 
در نشســت خبری حاضر نشد و 
سوال خبرنگارانی را که برای سوال 
از او به خارج از اتاق کنفرانس رفته 

بودند بی پاسخ گذاشت.

قائم مقــام بانــك مرکزی در 
واکنش به سوال خبرنگاران درباره 
برنامه بانــك مرکزی برای کارت 
اعتباری و احتمال اجرا یا لغو این 
طرح، به علامت سکوت دست بر 
روی دهان خود گذاشت و پس از 
اصــرار خبرنگاران گفت: من فعلا 

صحبت نمی کنم!
در عین حال با گذشت حدود 
ســه هفته از آغاز اجرای بســته 
خــروج از رکود هنــوز تصمیم و 
اقدام مشخصی برای اجرای طرح 
کارت اعتبــاری گرفته نشــده و 
حتی قرارداد سه جانبه ای که باید 
بین بانك مرکــزی- بانك عامل 
و فروشنده منعقد شــود، امضاء 

نشده است.
طرحیکهشروعنشده

بهتعویقافتاد!
پیش از ایــن رئیس انجمن 
هم  خانگی  لوازم  تولیدکنندگان 
از تعویق زمان اجرای طرح خرید 
کالا بــا کارت اعتباری خبر داده 
و ســکوت بانك مرکزی را نشانه 
تعویق در زمان اجرای این طرح 

عنوان کرده بود.
دیانی در واکنش به ســکوت 
بانــك مرکزی اظهار داشــت: به 
تنها چیزی  ما هم نمی گوینــد! 
کــه می گویند این اســت »فعلا 
با بانك ها در حال بررســی طرح 

هستیم.«

رئیس انجمن تولیدکنندگان 
لوازم خانگی افزود: ممکن اســت 
بخواهند مدل طرح را تغییر دهند 
یا کاری کنند که دیگر این طرح 
مثل قبل مفید نباشد. باید ببینیم 
که بانك مرکزی چه زمانی در این 

باره تصمیم می گیرد.
به نظر می رسد علت سکوت 
مســئولان بانك مرکزی ناشــی 
از دغدغه هــای ایــن بانك برای 
اجرای طرح کارت اعتباری است. 
بــه اعتقاد صاحبنظــران در یك 
برآورد خوش بینانه در صورتی که 
در مرحله اول یك میلیون کارت 
اعتباری به ارزش متوسط 5میلیون 
تومان صادر شود، 31 هزار میلیارد 

تومان به حجــم نقدینگی اضافه 
خواهد شــد و اگر دامنه طرح به 
همــه 3 میلیــون کارمند دولت 
تسری یابد در این صورت نقدینگی 
تولید شده با اجرای آن به حداقل 
95 هزار میلیــارد تومان خواهد 
رســید و این موضوعی است که 

دولتی ها را نگران کرده است.
دولــت که به تازگی با اجرای 
طــرح وام 25 میلیــون تومانی 
خودرو به نفع خودروسازان، تحت 
فشــار افکار عمومی قرار گرفته 
است، اگر طرح خرید اعتباری را 
هم کلید بزند، شاید نتواند عواقب 

اقتصادی آن را کنترل کند.
بررسی اقتصاددانان حکایت از 

این دارد که طرح وام خودرو حدود 
15 هزار میلیــارد تومان و طرح 
کارت اعتباری بین 31 تا 95 هزار 
میلیارد تومان به نقدینگی کشور 
خواهــد افزود و از آنجا که از یك 
سو در ایران رشد نقدینگی عامل 
اصلی تورم محسوب می شود و از 
سوی دیگر رکود حاکم بر اقتصاد 
اجازه افزایش تولید را نمی دهد، در 
نتیجه این طرح ها تورم شدیدی 
را در پی خواهند داشت. همه این 
عوامل دست به دست هم داده اند 
تا بانك مرکزی برای اجرای طرح 
دســت نگــه دارد و راه جدیدی 
برای تعدیــل اثرات تورمی طرح 

جستجو کند.

»سکوت«، پاسخ بانک مرکزی برای طرح خرید اعتباری!

رئیسمرکزتوسعهتجارتالکترونیکبهمردمتوصیهکرددر
خریدهایاینترنتیبه»نماداعتماد«دقتکنند.

محمد گرکانی نژاد در نشســت خبری خود در پاسخ به اینکه برخی 
افراد اسناد الکترونیك را قانونی نمی دانند تصریح کرد: اسناد الکترونیك 
کاملا قانونی اســت و سعی می شود، استفاده از این روش را برای کاهش 

زمان و بروکراسی های اداری توسعه دهیم.
رئیــس مرکز توســعه تجــارت الکترونیــك همچنیــن در مورد 
کلاهبرداری های اینترنتی در فضای مجازی گفت: چارچوبی به نام »نماد 
اعتماد« طراحی شده و در حال حاضر اگر هر شرکتی بخواهد در فضای 
اینترنتی کسب و کاری را شروع کند، حتما باید نماد اعتماد داشته باشد 

و خریداران باید به این نکته توجه کنند.
به گفته گرکانی نژاد پیش شرط هایی از جمله تاییدیه صلاحیت صاحبان 
شــرکت ها، آدرس و محل کار معتبر و همچنین تاییدیه ســازمان های 
تخصصی در هر حوزه برای اعطای نماد اعتماد به سایت های اینترنتی که 

در فضای کسب و کار فعالیت می کنند، وجود دارد.
وی در مورد حجم مبادلات تجاری که در این حوزه در کشــور انجام 
می شــود، نیز گفت: طبق آماری که از بانك مرکــزی دریافت کرده ایم، 
در ســال گذشــته 52 هزار میلیارد تومان معادل 17 میلیارد دلار خرید 
اینترنتی در کشور انجام شده است که این رقم در مورد خریدهایی است 
که هم انتخاب کالا و هم پرداخت از طریق اینترنت انجام شده است و از 
خریدهای نقدی که کالا از طریق فضای مجازی انتخاب شده، آماری نداریم.

وی در پاسخ به اینکه چقدر می توان به این سایت ها برای خرید اطمینان 
کرد و نحوه رسیدگی به شکایات احتمالی چگونه خواهد بود، گفت: بسیاری 
از شکایاتی که در پلیس فتا ثبت می شود مربوط به خریدهایی است که 
در سایت های متفرقه انجام می شود و طبق آمار پلیس فتا تا 2 ماه پیش 
حدود نیم درصد از ســایت هایی که موضوع شکایت بودند، صاحب نماد 
اعتماد هم بودند. وی خاطرنشان کرد: به طور متوسط سالانه خریدهای 
اینترنتی در کشور 50 تا 55 درصد رشد داشته است که این مسئله نیاز 

به اطلاع رسانی بیشتری دارد.
گرکانی نژاد در پاســخ به اینکه چه برخوردی با ســایت هایی که نماد 
اعتماد الکترونیك نداشته باشند، می شود، گفت: تاکنون 13 هزار سایت نماد 
اعتماد الکترونیك دریافت کرده اند و طبق هماهنگی با پلیس فتا به مرور از 
فعالیت سایت هایی که این نماد را دریافت نکرده باشند، جلوگیری می شود.

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیك در پاسخ به سوال فارس مبنی 
بر اینکه برخی شرکت های بازاریابی هرمی که مجوز وزارت صنعت را هم 
دارند اما کالاهایی عرضه می کنند که ممکن اســت در فضای زیرزمینی 
و به صورت غیراســتاندارد تهیه شده باشد، این گونه توضیح داد که طبق 
آئین نامه اجرایی ماده 87 قانون اصناف، مســئولان ساماندهی این گونه 
شرکت ها مرکز اصناف ایران و زیرمجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اســت که طبق آخرین اطلاعات ما مرکز اصناف ایران این موضوع را در 
دو ماه اخیر در دســتور کار قرار داده تا ســعی شــود فضا هر چه بیشتر 

سالم سازی و شفاف شود.

مدیرعاملشــرکتبهینهسازیمصرفسوختتاکیدکردبااجرای
سیاســتهایرهبریدربارهالگویمصرفکه۷سالپیشاباغشد

مصرفانرژیمتعادلمیشود.
به گزارش فارس، نصرت الله ســیفی درچهارمین همایش ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در صنعت نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی اظهار داشت: کشور ما از نظر 
منابع گاز در رتبه اول، نفت در رتبه چهارم و زغال سنگ در رتبه دهم جهان قرار 
دارد و از نظر مصرف گاز در رتبه چهارم، مصرف نفت در رتبه دوازدهم و در مجموع 
انرژي اولیه در رتبه دهم قرار دارد. وی اضافه کرد: شدت مصرف انرژی یا کارایی 
مصرف انرژي به معیار تولید GDP در ایران بسیار ضعیف است و حتی براساس 
برابری قدرت خرید هم وضعیت خوبی در دنیا از نظر شدت مصرف انرژی نداریم.
مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت افزود: احتمال سر به سر شدن 
تولید و مصرف انرژی های فسیلی ایران بین 1401 تا 1403 وجود دارد و اگر این 

اتفاق بیفتد قدرت کشور از بین می رود.
ســیفی تاکید کرد: 7 سال پیش سیاســت های الگوی مصرف از سوی مقام 

معظم رهبری ابلاغ شد که اگر اجرا شود مصرف انرژی از تولید آن فاصله می گیرد.
وی اظهار داشــت: کاربرد ابزار فناوری اطلاعات باعث ایجاد پتانسیل بزرگی 

برای کاهش مصرف انرژی در اروپا شده است.
سیفی با بیان اینکه نصف شدن شدت مصرف انرژی هدف سیاست های اصلاح 
الگوی مصرف اســت گفت: قانون اصلاح الگوی مصرف بزرگترین قانون کشور با 

75ماده است که بعضی از آنها مستقیما با فناوری اطلاعات مرتبط هستند.
مدیرعامــل شــرکت بهینه ســازی مصرف ســوخت تصریح کــرد: معادل 
3600میلیون بشــکه نفت خام از سال 89 به دلیل مصرف مازاد بر اهداف برنامه 

اصلاح الگوی مصرف دیگر قابل بازیافت نخواهد بود.
وی در ادامه با بیان اینکه 3 میلیارد دلار ســرمایه گذاری در CNG حدود 
27میلیارد دلار صرفه جویی در مصرف انرژی ایجاد شده است، گفت: سال گذشته 
22 میلیارد دلار طرح در شورای اقتصاد در این زمینه تصویب شد که 6 میلیارد دلار 
آن در شرکت ملی گاز و بقیه در شرکت بهینه سازی مصرف انرژي اجرا خواهد شد.

سیفی در تشریح بعضی از این پروژه ها گفت: در موتورخانه ها امکان صرفه جویی 

6 میلیارد دلاری در مصرف سوخت وجود دارد که 2 میلیارد دلار آن به سرمایه گذار 
اختصاص می یابد؛ برق دار کردن چاه ها نیز 4 میلیارد دلار صرفه جویی ایجاد می کند 

که نیمی از این رقم به سرمایه گذار اختصاص می یابد.
وی تاکید کرد: 10 یا 15 سال پیش اجرای این برنامه ها آرزوی ما بود چون 

زیرساخت های لازم وجود نداشت اما الان زیرساخت ها آماده است.
سیفی اضافه کرد: کنتورهای هوشمند آب و برق و گاز روی زمین مانده چون 

می گویند زیرساخت ICT نداریم.
مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف ســوخت اضافه کرد: نوسازی ناوگان 
جــاده ای 12 میلیارد دلار صرفه جویی ایجاد می کند که 2/7 میلیارد دلار آن به 
سرمایه گذار برمی گردد و در راه آهن هم قریب به 7/5 میلیارد دلار به سرمایه گذاران 
پرداخت می شود. وی در پایان گفت: مجموع طرح ها در طول 10 سال 45 میلیارد 

دلار به کشور سود می رساند که 18 میلیارد دلار آن عاید سرمایه گذار می شود.

مدیرعاملشرکتبهینهسازیمصرفسوخت:

مصرف انرژی با اجرای سیاست های ابلاغی رهبری کاهش می یابد

مدیرکلآمــوزشفنیو
گفت: تهران استان حرفهای
درآیندهنزدیک4/۷میلیون
دانشآموختــهواردبازارکار
خواهندشدکهبایددرحوزه

مهارتیتقویتشوند
فارس،  خبرگزاری  گزارش  به 
حمیدرضا خانپــور مدیرکل فنی 
و حرفه ای اســتان تهــران دیروز 
در نشســت خبری که به منظور 
برگزاری نخستین سمینار کاربردی 
به سوی جهانی شدن و چالش های 
پساتحریم تنظیم شده بود، اظهار 
داشــت: مباحث مختلف کسب و 
کار و کارآفرینی در اولین سمینار 
کاربردی به ســوی جهانی شدن 

دنبال خواهد شد.
وی افزود: هم اکنون 4/7میلیون 

دانش آموخته در کشور حضور دارند 
که در آینده ای نزدیك شاهد ورود 
آنها به بــازار کار خواهیم بود، در 
حالی که هنوز در حوزه مهارتی به 

سطح آمادگی نرسیده اند.
خانپور با بیان اینکه یك پنجم 
افراد مراجعه کننده به کاریابی های 
سراسر کشــور را فارغ التحصیلان 
تشــکیل می دهند افزود: به طور 
میانگین از هــر 500 نفر جویای 
کار 100 نفــر را دانش آموختگان 
دانشگاهی تشکیل می دهند و شاید 
آمار بیکاری فارغ التحصیلان بیش 
از اینها باشــد که فعلا در این باره 

بررسی انجام نشده است.
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای 
اســتان تهران با تاکید بر اینکه با 
حمایت بخش خصوصی واحدهای 

صنعتــی در حوزه برندســازی و 
فروش محصولات تقویت خواهند 
شد، گفت: در مورد سمیناری که 
در آینده برگزار می شود، روش های 
جدید اجرایی در رابطه با رشــد و 
یادگیری در ســازمان ها و بهبود 
فرآیندهــای کســب و کار ارائه 

خواهد شد. 
خانپور درباره شــرایط پس از 
تحریم و همچنیــن تاثیر اجرای 
تفاهم نامه موســوم به برجام در 
اقتصاد ایران اظهار کرد: با اجرای 
این تفاهم نامه شاهد حضور سران 
کشــورهای مختلف در جمهوری 
اسلامی ایران هستیم و این موضوع 
انگیزه های زیــادی را برای فعال 
کردن مــردم در اقتصــاد ایجاد 
می کند و نیروهای غیرفعال هم به 

دنبال ورود مجدد به بازار پرسود 
اقتصاد ایران خواهند بود.

امیــدوارم طبق  افــزود:  وی 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی با 
ارائه مباحث تخصصی و آموزشی 
واحدهای بزرگ صنعتی در سطح 
جهانــی معرفی و زمینــه رونق 
اقتصادی آنها فراهم شود و علاوه 
بر این معرفی برندهای برتر در کنار 
معرفی جوانان دارای پتانسیل کار 
به واحدهای تولیدی از دیگر اهداف 

خواهد بود.
خانپور در پایان تاکید کرد: با 
پیگیری مشکلات فارغ التحصیلان 
و افزایش مهارت آموزی در سراسر 
کشــور و آموزش فرهنگ آچار به 
دستی شاهد کاهش آمار بیکاری 
در این قشر فرهیخته جامعه باشیم.

مدیرکلآموزشفنیوحرفهایاستانتهران:

4/7 میلیون فارغ التحصیل دانشگاهی ، مهارت ورود به بازار کار را ندارند 

اسپوتنیکخبرداد


